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28 و  7 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
1 4 0 1 تیــر   1 4 | سه شــنبه 
4 7 8 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

نجمـهموسـویزاده|  خیابـان شـهید عرفانـی کـه بیـش از 40سـال احداث شـده اسـت ایـن روزهـا حال 

خوشـی نـدارد . موزاییک هـای کنـده شـده و پسـتی بلندی هـای ایجـاد شـده در آن سـبب می شـود تا 

پـای رهگـذران بـه ویژه سـالمندان در ایـن معبر گیـر کـرده و گاهی به زمیـن بخورنـد. این اتفاقـات برای 

سـاکنان محله سـبب شـده تـا در تماس بـا شـهرآرامحله خواسـتار پیگیـری موضوع باشـند.

 QاندQشدهQفرسودهQروهاQپیاده
عضـو شـورای اجتماعـی محله مقـدم می گویـد: «درخواسـت  اهالی و کسـبه باعث شـد تـا وضعیت 

نامناسـب پیاده روهـا و جدول هـای خیابـان شـهید عرفانـی را در جلسـات شـورای اجتماعی محله 

مطـرح کنیـم، به طوری که شـهردار سـابق منطقه نیـز طی بازدیـدی از نزدیک این مشـکلات را دید.»

غلامحسـن ناظـری ادامـه می دهـد: «پیاده روهـای محلـه مقـدم قدمـت چهل سـاله دارد و طی این 

سـال ها هیـچ تعویـض یـا تعمیـری از سـوی شـهرداری انجـام نشـده اسـت بـه طـوری کـه موزاییک 

پیاده روهـا در گـذر زمـان فرسـوده شـده و بیشـر آن ها شکسـته اند.»

او می افزایـد: «جدول هـا نیـز وضعیت مناسـبی ندارنـد و در بازدید شـهردار سـابق این موضـوع به او 

منتقـل شـد که برخی کسـبه خودشـان برای بهسـازی پیـاده رو جلو مغـازه اقـدام کرده اند.»

 QکنیمQپرQسیمانQباQراQهاQچالهQشدیمQمجبور
مجیـد منوچهـری یکی از کسـبه خیابان شـهید عرفانی با اشـاره دسـت قسـمتی از پیاده رو را نشـان 

می دهـد کـه با سـیمان پـر شـده اسـت و توضیح می دهـد: «همیـن چند وقـت پیش بـود که کالسـکه 

بچـه ای در ایـن قسـمت پیـاده رو گیـر کـرد و ممکـن بـود بچـه بیفتـد و آسـیب ببیند بـه  همیـن دلیل 

خودمـان با سـیمان پـر کردیم.»

او اضافـه می کنـد: «افـراد سـالمند زیـادی در محله سـکونت دارند که برخـی از آن ها با عصـا یا ویلچر 

رفت وآمـد می کننـد. به دلیـل اینکه پیـاده رو وضعیت خوبی نـدارد برخی اوقـات می بینم کـه از کنار 

خیابـان راه می روند و ممکن اسـت اتفـاق ناگواری برای آن هـا بیفتد.»

منوچهـری دربـاره بازدید کارشناسـان شـهرداری یادآور می شـود: «گویا شـهرداری قول مسـاعدی 

بـرای مناسب سـازی جدول هـا داده ولـی هنوز اقدام خاصی نشـده اسـت.»

 QQنداریمQهمQسادهQموزاییکQحتی
فاطمـه حق پنـاه یکـی دیگـر از اهالی با بیان اینکه بیشـر از 30سـال اسـت در این خیابان سـکونت 

دارد، بیـان می کنـد: «تـا جایـی کـه به یـاد دارم تاکنـون شـهرداری بـرای پیـاده رو کار خاصـی انجام 

نـداده اسـت همـرم در همین راسـته مغـازه دارد و خـودش موزاییک جلـو در مغازه را عـوض کرد.»

او ادامه می دهد: «پیاده روهای بسـیاری از خیابان های شـهر مناسب سـازی و یکدسـت شده است 

بـه طـوری که با موزاییک هـای متفاوت محل عبور نابینایان نیز مشـخص شـده اما محلـه مقدم هنوز 

درگیر یک پیاده رو با موزاییک های سـاده اسـت.

 QاعتبارQتخصیصQانتظارQدر
سرپرست اداره عمران و حمل و نقل شهرداری منطقه7 با بیان اینکه مرمت، زیباسازی و مناسب سازی 

معابـر شـهری جـزو اولویت هـای مدیریـت شـهری اسـت توضیـح می دهـد: «خیابان هـای اصلی و 

پرتـردد بسـیاری در منطقـه وجود دارنـد کـه پیاده روهای آن ها نیازمند رسـیدگی اسـت و بـا توجه به 

میزان اولویت در دسـتور کار قرار دارند.»

محسـن خادم پیـر می افزایـد: «مقـرر شـده بـود تـا پیـاده رو ایـن خیابـان از محـل اعتبار طـرح محله 

مـا مناسب سـازی شـود امـا ایـن اعتبـار تأمیـن نشـد و بنـا بـه درخواسـت شـهروندان از سـازمان 

عمـران درخواسـت اعتبـار کردیـم تـا در صـورت اختصـاص اعتبـار، پیـاده رو خیابان شـهید عرفانی 

مناسب سـازی شـود.» 

نجمهموسویزاده|معابر پادگان لشکر۷۷ با این هدف که همه شهروندان به راحتی بتوانند به خیابان 

و راه ها دسترسی داشته باشند، بازگشایی شد. اتفاقی مبارک که خرسندی همسایه های قدیمی 

این مکان را به دنبال داشت اما آنان نظراتی نیز برای اصلاح هندسی معابر نامجو دارند که می تواند 

به روان شدن ترافیک این محله کمک کند. 

 QمعابرQتغییراتQرسانیQاطلاع
رئیس شــورای اجتماعی محله بهشــتی با بیان اینکه به دلیل موازی نبودن کوچه های زوج و فرد 

خیابان نامجو، بازگشایی معابر ارتش مشکلات ترافیکی  به وجود آورده است، می گوید: «انحراف به 

چپ و کاهش دید راننده گوشه ای از این مشکلات بوده که تعداد تصادف را در نامجو2 افزایش داده 

است.»رضایی ادامه می دهد: «چون در یک بازه زمانی کوتاه دیوار ارتش برداشته و معابر بازگشایی شد 

شاید آن طور که باید و شاید موارد ترافیکی مدنظر کارشناسان قرار نگرفت به عنوان مثال یک سری از 

دوربرگردان ها بسته شده یا اندازه آن ها کمر شده است، به طوری که در حال حاضر اتوبوس شرکت 

واحد نمی تواند دور بزند.»او می افزاید: «با یک طرفه شدن خیابان رودکی مشکلات زیادی به وجود 

آمده است. این خیابان بیش از 30سال است به شکل دوطرفه بوده و بسیاری از شهروندان درباره 

یک طرفه شدن آن آگاهی ندارند بنابراین باسرعت وارد خیابان می شوند و تصادف رخ می دهد.»

 QترافیکیQعلائمQنصب
دیگر عضو شــورای اجتماعی محله بهشتی نیز با اشاره به اینکه خودروها با سرعت زیاد از نامجو 

عبور می کنند، توضیح می دهد: «نیاز اســت تا چراغ خطری در این معبر گذاشــته شود البته در 

تقاطع رودکی چراغ خطری در یک ســمت گذاشته شده اما به دلیل یک طرفه شدن این خیابان 

کسی توجه چندانی به آن دارد.»ژیان می گوید: «انتهای خیابان رودکی ترافیک بسیار شدیدی 

ایجاد شــده که یکی از دلایل آن همین یک طرفه شــدن خیابان است، چه ضرورتی دارد خیابان 

35مری که سال ها به شکل دوطرفه محل رفت وآمد مردم بوده یک باره به شکل یک طرفه درآید.»

یکی از اهالی محله بهشتی نیز می گوید: «مردم عادت کرده بودند داخل خیابان رودکی شوند و 

اکنون هیچ علائمی در این تقاطع وجود ندارد مانند چراغ قرمز که مانع چرخش خودروها شود و 

همین موضوع آمار تصادف را افزایش داده است.»

گوهرزاده یادآور می شود: «چون بولوار در گذشته سرعتی بوده راننده با سرعت تقاطع را رد می کند 

و امکان بروز حوادث خطرناک تری وجود دارد لازم است تا این حوادث به شکل جرحی درنیامده 

سازمان ترافیک با گذاشتن چراغ قرمز و یا نصب سرعت گیر این آگاهی را در مردم به وجود آورد که 

خیابان یک طرفه شده و چرخش ممنوع و سرعت خود را کاهش دهند.»

 QاولویتQدرQایمنی
مســئول امور حمل و نقل و ترافیک منطقه8 با تأکید بر اینکه ایمنی برای ما در اولویت قرار دارد، 

توضیح می دهد: «با بازدیدی که از محل داشــتیم چند مورد از ســوی شــهروندان مانند اصلاح 

هندســی، گذاشتن چراغ قرمز و یا یک طرفه شدن خیابان مطرح شد اما با توجه به اینکه باید اول 

ایمنی شهروندان را در نظر بگیریم یک سری از درخواست ها اجراشدنی نیست.سیروس صداقت 

اضافه می کند: «امکان گذاشــتن چراغ قرمز در تقاطع نامجو و رودکی نیست، چون بار ترافیکی را 

زیاد می کند حتی برای یک روز این کار را انجام دادیم و نتیجه آن سرریز ترافیک به تقاطع خیابان 

اصلی بود.»او با بیان اینکه دوطرفه بودن خیابان رودکی مشکل ایجاد می کند چون معابر زوج و فرد 

روبه روی هم نیستند، ادامه می دهد: «درباره دوطرفه بودن خیابان رودکی نیز مقرر شده است تا از 

سمت سازمان ترافیک بازدید شود تا در صورت امکان این خیابان به شکل سابق خود بازگردد.»
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همسایگانQپادگانQارتشQازQخیابانQهایQتازهQبازگشاییQشدهQمیQگویند

معابر نامجو ،نیازمند اصلاح هندسی

معابرQنامناسبQخیابانQشهیدQعرفانیQرفتQوآمدQعابرانQراQدشوارQکردهQاست

پیاده روهای 40ساله »مقدم« در انتظار بهسازی
8منطقه



3 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r

دومین کانـون سـلامت  دی| منشـا

حاشـیه شـهر مشـهد با عنوان «کانون 

سـلامت محله طـرق» در طـرق افتتاح 

شـد. ایـن  کانـون سـلامت بـا حضـور 

محمدجعفـر صادقـی قوچانـی مدیر 

گـروه واحد آمـوزش و ارتقای سـلامت 

مرکـز بهداشـت اسـتان خراسـان 

رضـوی، فریدرضـا صحـی زاده رئیس 

مرکز بهداشت شماره5، عقیل قدرتی 

معاون فرهنگی اجتماعی شهرداری،

شورای معتمدان محله و اعضای دفر 

تسهیلگری طرق، نمایندگان شورای 

اجتماعـی محلـه، نماینـده شـورای 

جوانـان محلـه طـرق،  نمایندگانـی از 

اهل سـنت طـرق و رابطان بهداشـتی 

منتخب افتتاح شـد.

 در همین زمینه محمــد قدرتی، دبیر 

کانون سلامت، به شهرآرا محله گفت:

«ســلامت حــق همگانــی اســت که 

احقاق آن نیازمند پاسخگویی تمامی 

دستگاه  ها، نهادهای دولتی و بخش 

خصوصی و مسئولیت پذیری همه اقشار 

جامعه در قبال سلامت خود، خانواده و 

اجتماع است .»

دبیـر کانون سـلامت طـرق با اشـاره به 

اینکه کانون سلامت طرق دومین مرکز 

افتتاح شده در حاشیه شهر است ادامه 

داد:«باتوجه به مشـکلات بهداشتی و 

نیاز به توجهی که در این محله ها وجود 

دارد، اولیـن مرکز در منطقه۶و دومین 

مرکز در منطقه7افتتاح شده است.»

قدرتی  هدف از ایجاد این کانون را ارتقای 

سـلامت جسـمی، روانـی، اجتماعی و 

معنوی سـاکنان محله دانست و افزود:

«افزایش مشارکت ساختارمند و آگاهانه 

مـردم در شرایـط ظهـور بیماری هـای 

نوپدیـد سـلامتی، روانـی و اجتماعـی 

مؤثر اسـت و آن هـا را با پیشرفـت علوم و 

تکنولوژی همـگام می کند.»

او دربــاره روند کاری ایــن کانون بیان 

کرد:«ما در این کانون به شناســایی و 

جمع آوری اطلاعات بهداشتی محله 

از نظر بیماری ها، سن و جنس ساکنان 

محله می پردازیم. در مرحله بعدی کار 

سازمان دهی سفیران سلامت و شناسایی 

و جذب سفیر ســلامت از خانوارهای 

ساکن اســت. از بین سفیران سلامت 

«داوطلب سلامت» شناسایی می شوند.»

دبیر کانون سلامت بیان کرد:«ما تاکنون 

جذب سفیر سلامت را انجام داده ایم.

در زمینه شناسایی مشکلات بهداشتی 

نیز دفع غیربهداشتی آب های خانگی،

وجود مرکزهای نگهداری دام، انجام 

واکسیناسیون، آموزش به مادران باردار 

و رسیدگی به کودکان زیر پنج سال را 

رصد کرده ایم.»

دومینQکانونQسلامتیQحاشیهQشهر
QدرQمحلهQطرقQافتتاحQشد

اولویت بندی مشکلات 
بهداشتی محله 

شھر خبر

7منطقه

اولین  نشسـت مشـرک فعـالان اجتماعـی  منشـادی|

منطقـه۶ و 7 بـا اعضـای شـورای اجتماعـی این محـلات در 

سالن جلسات شـهرداری منطقه7برگزار شد. دبیر شورای 

اجتماعـی محـلات،  هـدف از این برنامـه را مشـورت با اعضا 

دربـاره مسـائل اجتماعی دانسـت.

بازگشتQبهQجامعه 
مهدی ابراهیمی با اشـاره به پنج معضل اصلی در کل کشور 

و مشهد بیان کرد:«اعتیاد، طلاق، مفاسد اجتماعی، سرقت 

و حاشیه نشینی از جمله مواردی است که حل آن ها دغدغه 

رهبری و مسئولان است.»

وی درباره جمع آوی معتادان متجاهر در راستای دغدغه های 

رهبر معظم انقـلاب و معضلاتی که برای جامعه دارند، ادامه 

داد:«از 28اسـفند تـا آخـر فروردیـن مـاه 5هزار نفـر در کمپ 

ماده1۶مشهد نگهداری و ترک داده شده اند.»

دبیـر شـورای اجتماعی محلات بـا بیان اینکه برخـی از این 

افراد از سوی خانواده طرد شده اند بیان کرد:«در حال حاضر 

بسـیاری از آنان قصد بازگشـت به جامعه و خانواده را دارند،

اما در این نهادهای اجتماعی کسـی پذیرایشان نیست.»

ابراهیمـی بـا بیـان اینکه برخـی از این افـراد قبـل از ابتلا به 

اعتیـاد کارگـر ماهر و نیمه ماهـر بوده اند و تنهـا گروه اندکی 

مهارتـی نداشـتند بیـان کـرد:«برای ایـن گـروه کلاس های 

آموزشـی توانمندسـازی گذاشـته شـد و آن هـا هم اکنـون 

می تواننـد فعالیـت  اقتصـادی کنند.»

محلیQهاQحمایتQکنند 
وی بیـان کـرد:«مـا از اعضـای شـورای اجتماعـی و فعـالان 

اجتماعـی هر محلـه می خواهیم موضوع را بـا اهالی مطرح 

کننـد و ظرفیت ها و پتانسـیل ها را برای جذب ایـن افراد در 

محیط کاری شناسـایی کنند.»

دبیر شـورای اجتماعـی محلات ادامـه داد:«ما می خواهیم 

در محـلات از این افراد حمایت معنوی شـود تا آن ها بتوانند 

به زندگی اجتماعی شـان برگردند.»

شایان ذکر است چهار نفر از اعضای شورای اجتماعی اعلام 

آمادگـی کرده اند تـا ایـن افـراد ترک یافتـه را در کارگاه های 

تولیدی جذب کنند.

7QوQ6مناطقQاجتماعیQشورایQاعضایQمشتركQنشست
برگزارQشد

هم اندیشی
 برای کمک به معتادان

7منطقه

جلوگیری از آتش سوزی
با هــدف جلوگیری از آتش ســوزی، معابر مختلف 

در منطقه علف زنی شد.رئیس اداره فضای سبز از 

علف زنی معابر مختلف در منطقه خبر داد و گفت:

«با هدف زیبایی بصری و همچنین جلوگیری از بروز 

آتش سوزی احتمالی، علف زنی فضای سبز شهری 

در حال انجام است.»احمد حسنی افزود:«پارک 

طرق، بوستان سپیده و میدان حسن آزادی علف زنی 

شد، همچنین پرچین سپاه ۶4، برگ های خشک 

بولوار شهید اصلانی و شهرک ابوذر حذف شد.»

پیشرفت خانه شالچی
عملیات مرمت و بازپیرایی ســاختمان تاریخی 

«شالچی» از ابتدای سال تاکنون 85درصد پیشرفت 

داشت. احسان شریعتی، شهردار منطقه8، با اشاره 

به اینکه ساختمان شالچی از ابنیه ارزشمند موجود 

در خیابان امام خمینی)ره(24 و هم جوار هتل پارس و 

ساختمان به نشر است، گفت: این بنای ارزشمند در 

محور تاریخی ارگ مربوط به اوایل سده 14هجری 

قمری اســت که تاکنون  2۶0مر مربع نماسازی،

جداره سازی و آرام سازی آن انجام شده است.

جدول گذاری «کارآفرین»
بنــا بــه درخواســت های مردمــی زیرســازی و 

جدول گــذاری کارآفریــن ۶٫1 در حــال انجــام

 است.

زیر ســازی و جدول گــذاری کارآفریــن۶/1 پیرو 

درخواســت های مردمی مبنی بــر خاکی بودن 

این معبر و مشــکلاتی که به دلیل حشرات موذی 

و آب گرفتگــی ایجاد می کرد باعث شــد با هدف 

جمع آوری آب های ســطحی و مناسب ســازی 

خیابان در اولویت قرار گیرد.  

بازپیرایی پرچین ها
عملیات هرس و بازپیرایی 18000مرمربع پرچین 

در منطقــه8 اجرا شــد. هرس پرچین  بــه منظور 

فرم دهی و حذف شاخه های خشک برای زیباسازی 

و جوان سازی در بولوار نماز و شهدای ارتش آغاز 

شــد. هرس بموقع درختان یکــی از اصلی ترین 

کارهایی اســت که می توان برای سلامت درخت 

انجام داد.در اجــرای این طرح 18000مر مربع 

پرچین در آیلند میانی بولوار نماز و شهدای ارتش 

و پارک های منطقه در حال هرس است.

نظافت معابر محله ١٧شهریور
معابــر محلــه 17شــهریور  بــرای پیشــگیری از 

بیماری هانظافت شد.

مرتضی طهماسبی، رئیس اداره خدمات شهری،

با اشاره به شست وشــوی معابر محله 17شهریور 

توضیح داد:«شست وشوی 250تابلو شهری، رفع 

خطر چاله های پیاده رو، شست وشوی سطل های 

زبالــه و ایســتگاه های اتوبوس با هــدف حفظ 

زیبایــی محیط و  پیشــگیری از بیماری ها انجام 

شد.»

وجین ٨٠٠٠متر مربع
عملیات جوی تراشی و احداث آبخور حاشیه بولوار 

نماز به طول هزار 305مر مربع اجرا شد.رئیس اداره 

فضای سبز شهرداری منطقه8 با اعلام این خبر گفت:

«در راستای صرفه جویی در مصرف آب، آبخورهای 

مناسب برای درختان ایجاد شد.»مهدی ضیغمی 

با اشــاره به اینکه طرح وجین علف های هرز برای 

جلوگیری از آتش سوزی احتمالی و خطرات ناشی 

از آن اجرا می شود هم افزود:«وجین علف های هرز 

به مراژ 8هزار مر مربع در منطقه اجرا شد.»

نصب بنر اطلاع رسانی سالک
با هدف افزایش آگاهی شهروندان درباره بیماری 

سالک بنرهای آموزشی در منطقه نصب شد.«سالَک»

بیماری پوستی اســت که بر اثر گزش جنس ماده 

نوعی پشه خاکی به انسان منتقل می شود. با گرم 

شــدن هوا این بیماری در نقاط حاشیه ای شهر و 

معابر خاکی بیشر دیده می شود در همین راستا 

شهرداری منطقه7 با نصب بنر های اطلاع رسانی 

درباره بیماری سالک تلاش می کند شهروندان از 

این بیماری محفوظ بمانند.

نقش بر دیوارهای جهان شهر
رنگ آمیزی و نقاشــی بیش از 5هــزار مرمربع بر 

دیوارهای محدوده پارک جهان شهر در پادگان 

اجرا شد. رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی منطقه8

با اعلام این خبر گفت:«نقاشی دیواری های شهری 

در ایجاد زیبایی های بصری در کلان شهرها اهمیت 

دارند.» مهدی حامدی افزود:«به مناسبت بازگشایی 

معابر در اراضی پادگان، در بوستان تازه تأسیس 

جهان شهر، بیش از 5هزار مر مربع نقاشی دیواری 

سطح2 از دیوارهای محدوده پادگان اجرا شد.  »

7 8منطقه منطقه
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نشریهQ«پیامQحکمت»QانجمنQاسلامیQدبیرستانQشهیدQحکمتQبیشQاز40QسالQقدمتQدارد

چراییQچاپQیکQنشریهQدانشQآموزی
آن طور که در کتاب «سرایش هجران» انجمن اسلامی دبیرستان شهید مهدی حکمت نوشته شده است؛ چاپ این نشریه در 

آن زمان از این بابت اهمیت داشته که در ارتباط با حضور گروهک های مخالف جمهوری اسلامی ایران در اوایل انقلاب بوده است.

در این کتاب آمده است:«آنان که تاریخ انقلاب را به خاطر دارند از سختی ایام در سال های5۹ و ۶0 مطلع هستند. از یک سو 

دشمنان هزاران کیلومر از خاک کشور را در اشغال داشتند و هوای تغییر حکومت را در سر می پروراندند و از سوی دیگر 

منافقان و گروه های سیاسی داخل کشور غوغا کرده بودند. به ویژه در مدارس سرمایه گذاری هایی در ایجاد بحران برای 

انقلاب در سر داشتند. آن ها می خواستند مدارس را کانون درگیری ها و جدال نشان دهند که به همت منافقان در حال اجرا 

بود. بنی صدر و یارانش در انزوای پیروان خط امام می کوشیدند به گونه ای تفرقه ایجاد کنند. این نابسامانی که از آن گفتیم کار 

را برای دلسوزان انقلاب دشوار می کرد. باید این سو و آن سو می دویدند و تلاش می کردند تا حفاظت از انقلاب میر شود.»

شهید حکمت و دوستانش در دبیرستان ابن یمین)حکمت امروزی( با چنین دشواری هایی روبه رو بودند. آن ها متناسب با 

شرایط آن روز دست به چاپ گاهنامه ای زدند تا مطالب روزی را که می خواهند مطرح کنند از این طریق به قشر دانش آموز 

انتقال دهند.

تاریخچهQنشریهQپیامQحکمت
در سال های قبل هنگامی که هنوز شهید حکمت دانش آموز بود، اتحادیه  انجمن های اسلامی دانش آموزان خراسان تشکیل 

شد. انجمن اسلامی این دبیرستان، مؤثرترین انجمن دانش آموزی وقت بود و در اولین انتخابات، حدود هفت نفر از اعضای 

شورای مرکزی از دانش آموزان این دبیرستان بودند. اعضای اصلی این انجمن در آن سال ها عبارتند از شهید علی مهدوی، شهید 

سیدمسعود هژبرالساداتی، شهید اصغر حسین پور، شهید سید علی آل شهیدی، شهید مهدی حکمت و دکر حسین انتظامی.

این نشریه از ابتدا به صورت گاهنامه منتشر می شد. این نشریه در آن  سال ها «گاهنامه انجمن اسلامی» نام گذاری  شد. در 

طول سال نیز سه یا چهار نسخه از آن چاپ می شده است. این نشریه در آن  سال ها دو هدف داشته است، اول انتشار اخبار 

دانش آموزی، دوم اطلاع رسانی تحلیل سیاسی وقایع روز جامعه به دانش آموزان.هر چند مکان تهیه و توزیع این نشریه مدرسه 

است، اما به طور مستقل فعالیت  می کرده است. از استقلال این نشریه همین بس که در دهه۶0آن ها خط تلفن مستقل داشتند،

دستگاه تایپ و تکثیر خریده بودند که نشریه را با آن چاپ می کردند، برای برگزاری اردوها به طور مستقل اقدام می کردند. آن ها 

درآمد حاصل از برگزاری اردوها را سرمایه گذاری می کردند تا بتوانند مخارج نشریه و فعالیت هایشان را در آینده تأمین کنند.

نتیجهQیکQکارQتشکیلاتی
این دانش آموزان خوش فکر در آن سال ها با در نظر گرفتن همه جوانب کارشان اساسنامه ای را تصویب می کنند. سپس نزد 

مرحوم آیت ا... واعظ طبسی می روند و از ایشان درخواست می کنند تا روحانی ناظری برایشان تعیین کند. زیرا آن شهدا 

معتقد بودند که نوجوان هستند و امکان دارد از مرزها عبور کنند و وجود روحانی ناظر سبب پیشگیری این خطاها خواهد شد.

انجمن اسلامی شهید حکمت بخش هایی از جمله کمیته تبلیغات، کمیته فرهنگی و... داشت که «مسئول کمیته فرهنگی»

مسئول اصلی تولید محتوای نشریه هم بوده است. به تعبیر امروز عنوان «سردبیر» را می توان به او داد. دانش آموزانی که در این 

نشریه فعالیت داشتند هیچ گونه آموزش خبرنگاری یا نویسندگی ندیده بودند. تنها استعداد ذاتی و خواندن زیاد کتاب و مجله 

بوده که آن ها را به این سمت و سو کشانده بود. مطالب نشریه شامل یادداشت که همان خاطره شهدا و مصاحبه با اشخاص بود.

آن ها قوانینی هم در بین خودشان داشتند از جمله اینکه دانش آموزان سال چهارمی  نباید مسئولیتی داشته باشند تا بتوانند به 

طور کامل وقتشان را صرف درس خواندن کنند. همچنین از استادان برجسته دعوت می کردند تا برایشان جلسه های علمی و 

اعتقادی برگزار کنند. یکی دیگر از وجه تمایزهایی که این انجمن دارد، این است که مسئولیت ها به گونه ای برای آن ها تعریف شده 

است که تا سال های بعد از دانش آموختگی با آن نشریه و انجمن در ارتباط هستند. کما اینکه برخی از آن ها در صحبت هایشان 

اشاره می کنند تا سه یا چهار سال بعد از دانش آموختگی برای چاپ و انتشار نشریه به دانش آموزان تازه وارد کمک می کرده اند.

QیکQدعایQکمیل40Qساله
از همان سال اول تأسیس انجمن،  عصر پنجشنبه برای دانش آموزان معنا و مفهوم خاصی داشته است، زیرا آن ها ابتدا 

جلسه ای برای ارائه گزارش کار داشتند، سپس نماز را به اقامه مسئول انجمن می خواندند. بعد از شهادت حکمت، بعد از 

نماز، دعای کمیل در منزل پدر ایشان برگزار می شده است. در سال های بعد این دعای پرفیض در خانه سایر اعضای انجمن 

برگزار می شود. به طور متوسط در هر جلسه حدود پنجاه نفر شرکت می کنند اما اعضایی که با جلسه در ارتباط هستند حدود 

500نفر هستند. حالا بعد از چهل سال پدر و پرها که هر دو در این مدرسه درس خوانده اند، همراه هم به این جلسه می آیند.

QشهیدQحکمتQاهلQقلمQبود
غلام عباس دهستانی یکی از دانش آموزان دهه۶0این دبیرستان  که ازمهر۶3 وارد دبیرستان شهید 

حکمت شده و حتی بعد از دانش آموخته شدنش در سال۶7باز هم با انجمن اسلامی دانش آموزی و 

نشریه مدرسه شان در ارتباط بوده می گوید:«از قبل ورودم به دبیرستان از طریق دوستانم با شهید 

مهدوی آشنایی داشتم و با انجمن اسلامی در ارتباط بودم. آن سالی که وارد دبیرستان شدم تازه شهید 

حکمت به دیدار حق شتافته بود. هنوز حال و هوای آن روزها را خوب به یاد دارم، بچه ها با سطح سواد 

علمی عالی و آگاه به مسائل روز بودند. مطالعه داشتند و طرز فکرشان از هم سن و سال هایشان فراتر بود. گاهی که به صدای 

مصاحبه آن ها در جبهه گوش می کنم، انگار عاقل مردی کامل مسائل را تحلیل می کند و توضیح می دهد.»

صفایی-منشــادی|زمان تا زمان فرق می کند، همان طــور که آدم هایش فرق 

می کنند، اما انگار این روزها تفاوت هایمان بیشــتر شــده اســت. «شکاف 

نسل ها»؛ حرف یاد گرفته ایم و تا تقی به توقی می خورد همین را می گوییم. 

آن قدر گفته ایم که باورمان شده است و فرزندانمان را رها کرده ایم، اما در این 

میان هم بودند و هستند آدم هایی که خودشان را مطابق نسل ها و آدم هایش 

تغییر می دهند و درک خوبی از تغییراتی دارند که ما از آن درمانده ایم. انگار 

که بین نسل های زمانشان حرکت می کنند. یکی از آن هایی که می خواهیم 

درباره اش صحبت کنیم «شهید مهدی حکمت» است؛ شهیدی که برخی 

مدیران موفق کشور از او خاطره دارند.

 فردی که توانســت پایه گذار دنیایی متفاوت برای نوجوانان و جوانان شهر 

و شاید هم کشورمان باشــد. جوانی که در کنار تمام فعالیت های فرهنگی، 

مذهبی، سیاسی و اجتماعی اش به همت دوستانش نشریه ای دانش آموزی 

منتشر کرد که پس از گذشت چهار دهه هنوز هم منتشر می شود.

برای تهیه این گزارش با اعضای سابق این نشریه از جمله حسین انتظامی(رئیس 

سازمان سینمایی، سمعی و بصری کشور)، امیر خوراکیان (معاون حقوقی و 

امور مجلس مرکز ملی فضای مجازی کشور)، رضا خوراکیان (مشاور تولیت 

آستان قدس رضوی)، محمدســعید احدیان (دستیار سیاسی و رسانه ای 

رئیس مجلس شورای اسلامی) و... تماس گرفتیم اما متأسفانه به دلیل 

مشغله های کاری شان پاسخگوی ما نبودند.

میراث ماندگارشهدای اهل قلم
8منطقه

از سال ۱۳۹۶ تا کنون مطالب نشریه پیام حکمت در  این ساختمان   تولید می شود

نمایی از دبیرستان شهید حکمت

تصاویر  شهدای دبیرستان شهید حکمت



5 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r ن جلد ستا ا د

او در سال دوم مسئولیت این انجمن را به عهده می گیرد، البته هم زمان 

به جبهه هم می رفته است. دهستانی درباره نشریه آن سال ها این گونه 

برایمان توضیح می دهد:«در سال های ۶2و۶3یعنی بعد از شهادت 

شهید حکمت، آنچه چاپ می شد دست نوشته های شهید بود زیرا او 

اهل قلم بود و دستی بر نوشتن داشت. این نوشته ها را با هدف آشنایی 

دانش آموزان با افکار و نوشته های شهید به چاپ می رساندیم.»

او ادامه می دهد:«این نشریه 1۶صفحه داشت و هر بار حدود هفتاد 

نسخه به چاپ می رسید که علاوه بر توزیع داخل مدرسه،  اعضای 

انجمن آن را بین مسئولان شهر هم توزیع می کردند.»

QشدندQشهیدQQ5QوQ4کربلایQعملیاتQدرQگاهنامهQاعضایQنصف
دهسـتانی بـه سـال های ۶4و۶5اشـاره می کنـد. همان سـال هایی 

که بیشـرین اعضای نشریه و انجمن در عملیات کربلای4و5شهید 

می شوند. او در این زمینه می گوید:«از آن گروه دانش آموزانی که رفته 

بودیم، بعد عملیات فقط من و حسـین انتظامی زنده بازگشتیم، بقیه 

به شـهادت رسـیده بودند. بـه یک بـاره انجمن نصف بیشـر اعضای 

فعالـش را از دسـت داد. بـه همیـن دلیل حـاج امیر خوراکیـان که در 

آن سـال ها در قـم درس می خواند، درسـش را رها کرد و به مشـهد آمد 

تا سر و سـامانی بـه انجمن بدهد. البتـه نقش روحانـی ناظر در چاپ 

نشریـه هـم بـه عهـده ایشـان بـود.»او ادامـه می دهد:«حـاج امیـر آقا 

در آن سـال ها علاوه بـر مسـئولیت هایی کـه داشـت بـه تربیت نسـل 

جدیـد بچه هـا هـم می پرداخـت. ایـن موضـوع از سـال۶۶شروع و تا 

سـال72ادامه داشـت. او بـه طـور تمـام وقـت در ایـن زمینـه فعالیت 

داشـت تا نسـلی قوی پـرورش بدهد.»

QدمQصبحQبرایQدههQفجر
در دهه۶0 آن ها به یاد شهدایی که داشتند، کتاب «سرایش هجران»

را به چاپ می رسانند. کتابی مستقل از نشریه که به ابعاد شخصیتی 

شهدا و چاپ وصیت نامه آن ها پرداخته است. هم زمان نشریه هم در 

این سال ها به فعالیت خود ادامه داده است. این روند تا سال74 ادامه 

پیدا می کند تا اینکه دانش آموزان آن سال ها تصمیم می گیرند به 

مناسبت دهه فجر هر روز نشریه ای را به نام « دم صبح» چاپ کنند.

دهستانی دراین باره توضیح می دهد:«پرکارترین روزهای کاری ما در 

انجمن از یازدهم تا 22بهمن بود. گاهی در این روزها به دلیل حجم زیاد 

کارها در مدرسه می ماندیم و خانواده هایمان را کمر می دیدیم. علاوه بر 

کارهای نشریه ، فضاآرایی مدرسه، برگزاری مسابقه و... هم از جمله 

فعالیت های ما در دهه فجر بود. این روند ادامه داشت تا سال74که 

تصمیم گرفته شد برای این دهه هر روز نشریه ای منتشر شود. در 

دهه70نشریه ها بیشر شده بودند و تمایل به سمت خبر و خبرنگاری 

بیشر از قبل شده بود. از این رو شوق خوبی برای منتشرکردن نشریه 

در بین دانش آموزان آن دهه وجود داشت.»

گاهنامهQانجمنQاسلامی،QQپیامQحکمتQشد
 آن طور که دهستانی برایمان توضیح می دهد بیشر افرادی که 

شهید شده اند و عضو این نشریه بوده اند خودشان اهل نوشتن هم 

بوده اند. به عنوان مثال از شهید حکمت بیش از 30نوشته به جا مانده 

همچنین بیش از 300خلاصه کتاب از او به یادگار مانده 

است. شهید آل شهیدی هم از جمله کسانی بوده که 

دست نوشته هایی داشته و در نشریه قلم می زده 

«مطالعه زیاد اعضای نشریه، سبب شده  است.

بود تا فراتر از هم سن و سال های خود باشند.» این 

جمله ای است که مرحوم آیت ا... واعظ طبسی در 

زمان شهادت حکمت گفته و معتقد 

بوده آن ها جوانانی خوش فکر 

بودند که با پایه گذاری 

انجمن و انتشار نشریه 

برای نسل آینده 

دانش آموزی خط فکری ترسیم می کنند.

با تصمیم مسئولان نشریه در دهه70 اسم نشریه از «گاهنامه انجمن 

اسلامی» به «پیام حکمت» تغییر می کند و تا امروز هم به همین نام است.

دهستانی می گوید:«در این سال ها با ارتباطی که دانش آموزان دارند،

نشریه را برای چاپ به چاپخانه قدس یا خراسان می برند. حتی برای 

صفحه آرایی و ویراستاری هم از ارتباطاتی که دارند استفاده می کنند 

تا نشریه  بهری را ارائه کنند.»

اعتمادQبهQنفسQزیادQدانشQآموزان
سید سجاد طلوع هاشمی،  سردبیر روزنامه شهرآرا، هم یکی دیگر از 

دانش آموزان این دبیرستان بوده است. او توضیح می دهد:«دبیرستان 

حکمت تشکیلات خاص خودش را داشت و با توجه به وجود گروه های 

مختلف بعد از انقلاب، این دبیرستان تلاش داشت با چاپ نشریه های 

مختلف  دانش آموزان را آگاه کند.» او با اشاره به نقش مطالعه در افزایش 

بینش دانش آموزان آن دوران، می گوید:«دانش آموزان آن دوران با 

کمرین امکانات بهرین تولید محتوا را داشتند، به عبارتی آن ها همیشه 

جلوتر از زمان خودشان حرکت می کردند زیرا اهل مطالعه بودند.»

طلوع هاشمی بیان می کند:«کتاب خواندن سبب شده بود ذهن آن ها 

پرورش پیدا کند و اعتماد به نفسشان افزایش یابد.»

او ادامه می دهد:«اوایل انقلاب با وجود گروهک ها و شبهات بسیاری 

که وجود داشت آن ها از طریق همین نشریه و تابلو اعلانات مدرسه 

پاسخ مخالفان را می دادند. شهید حکمت نیز بر همین اساس چاپ 

این گاهنامه را متناسب با زمانه خودش راه اندازی کرد.»

نشریهQپیامQحکمتQقلمQسازQاست
علیرضا امین یزدی سال1380وارد دبیرستان 

شهید حکمت می شود. او همان ابتدا به اتحادیه 

انجمن های اسلامی دانش آموزی علاقه مند 

و سپس برای نشریه حکمت قلم می زند. در 

حال حاضر او مسئول اتحادیه  انجمن های 

اسلامی دانش آموزان خراسان رضوی است.

امین یزدی معتقد است اگر می خواهید نشریه پیام حکمت را بشناسید 

باید ابتدا تشکیلات انجمن را بشناسید. زیرا نشریه جزئی از کل است و 

هماهنگ با آن عمل می کند. او سپس راز ماندگاری نشریه پیام حکمت 

را در ارتباط قوی بین دانش آموزان نسل قدیم و جدید بیان می کند 

و ادامه می دهد:«اگر نشریه هنوز بعد از 40سال به چاپ می رسد به 

دلیل ارتباط قوی است که دانش آموزان قدیمی و جدید با هم دارند و 

در کارها یکدیگر را حمایت می کنند.»

او این نشریه را قلم ساز می خواند و می گوید:«دانش آموزان زیادی از 

همین نشریه کارشان را شروع کردند و تجربه به دست آوردند. نشریه 

پیام حکمت در فضای مدرسه برای دانش آموزان تولید محتوا می کرده 

به همین دلیل خواسته و نیاز این گروه همیشه هدفش بوده و هست.»

امین یزدی ادامه می دهد:«مسئولان کمیته فرهنگی در این سال ها 

بر اساس نیاز روز دانش آموزان و همگام با تغییرهای جامعه از نظر 

چاپ و... آن را به روزرسانی کرده اند. به عنوان مثال نوع کاغذ، نوع 

چاپ، صفحه آرایی، قطع نشریه و مطالب در این سال ها تغییر کرده 

است. در برهه ای نشریه روی 

سی دی منتشر می شد. در حال 

حاضر هم بحث الکرونیکی 

مطرح است در این زمینه هم 

دانش آموزان این دوره پیشگام 

هستند.»

حسQخوبQنوشتن
محمدصالـح فکـوری متولـد1384 کـه چهار 

سـال از آشـنایی اش با انجمن می گذرد و این 

روزهـا سـکان انجمـن دانش آمـوزی حکمت 

به او سـپرده  شـده اسـت، از فعالیت هایشـان 

در نشریـه پیـام حکمت این چنیـن می گوید:

«ایـن نشریـه بـا هـدف آگاه سـازی نوجوانـان 

چـاپ می شـود بـرای همیـن گاهـی محتوایـش متناسـب بـا زمانـه 

خودش تغییراتی دارد. این موضوع را می توان از فراوانی نشریه هایی 

فهمید که با اسـم های مختلفی مانند پیام حکمـت، دم صبح، آمریکا 

جنگ نرم، دغدغه آزاد و...چاپ می شود.»

وی بـا اشـاره بـه اینکه آن هـا بـا مشـاوره و همراهـی دانش آموختگان 

کار می کننـد، ادامـه می دهـد:«ایـن نشریه نیـز مانند تمـام نشریات 

دانش آموزی توسط دانش آموزان مدرسه تولید محتوا و چاپ می شود.

شـاید تفاوت ما در این باشـد که کمیته ای تخصصـی از دانش آموزان 

تشـکیل داده و آن هـا تصمیم گیرنـده محتویات نشریه هم هسـتند.

دانش آمـوزان در اینجـا کار مطبوعاتـی می کننـد و خودشـان جـزو 

کادر برنامه ریـزی و طراحی موضوعات هسـتند.»

فکوری توصیح می دهد:«هر چند دو سـالی است که به دلیل بیماری 

کرونـا مـدارس تعطیـل اسـت و فعالیتی در مدرسـه ها نمی شـود، اما 

انجمن اسلامی دانش آموزی مدرسه حکمت همچنان فعالیت های 

خود را ادامه می دهد.»

وی بـا اشـاره بـه ایـن موضـوع کـه گاهـی برخـی دانش آمـوزان را بـا 

برنامه هایـی نظیـر مسـابقه و افزایش نمـره ادبیات جـذب می کنند،

می گویـد:«وقتـی دانش آمـوزان در نشریه نـام خودشـان را به عنوان 

نویسـنده می بیننـد لـذت می برند و این حس خوب سـبب می شـود 

تـا پرتلاش تـر از قبـل فعالیتشـان را ادامـه دهنـد.»

پیدا می کند تا اینکه دانش آموزان آن سال ها تصمیم می گیرند به 

«مناسبت دهه فجر هر روز نشریه ای را به نام «مناسبت دهه فجر هر روز نشریه ای را به نام  دم صبح» چاپ کنند.

دهستانی دراین باره توضیح می دهد:«پرکارترین روزهای کاری ما در 

22انجمن از یازدهم تا 22انجمن از یازدهم تا 22بهمن بود. گاهی در این روزها به دلیل حجم زیاد 

کارها در مدرسه می ماندیم و خانواده هایمان را کمر می دیدیم. علاوه بر 

کارهای نشریه ، فضاآرایی مدرسه، برگزاری مسابقه و... هم از جمله 

فعالیت های ما در دهه فجر بود. این روند ادامه داشت تا سال74که 

تصمیم گرفته شد برای این دهه هر روز نشریه ای منتشر شود. در 

دهه70نشریه ها بیشر شده بودند و تمایل به سمت خبر و خبرنگاری 

بیشر از قبل شده بود. از این رو شوق خوبی برای منتشرکردن نشریه 

در بین دانش آموزان آن دهه وجود داشت.»

گاهنامهQانجمنQاسلامی،QQپیامQحکمتQشد
 آن طور که دهستانی برایمان توضیح می دهد بیشر افرادی که 

شهید شده اند و عضو این نشریه بوده اند خودشان اهل نوشتن هم 

30 به عنوان مثال از شهید حکمت بیش از 30 به عنوان مثال از شهید حکمت بیش از 30نوشته به جا مانده  بوده اند.

300همچنین بیش از 300همچنین بیش از 300خلاصه کتاب از او به یادگار مانده 

است. شهید آل شهیدی هم از جمله کسانی بوده که 

دست نوشته هایی داشته و در نشریه قلم می زده 

«مطالعه زیاد اعضای نشریه، سبب شده  است.

بود تا فراتر از هم سن و سال های خود باشند.» این 

جمله ای است که مرحوم آیت ا... واعظ طبسی در 

زمان شهادت حکمت گفته و معتقد 

بوده آن ها جوانانی خوش فکر 

بودند که با پایه گذاری 

انجمن و انتشار نشریه 

برای نسل آینده 

اسلامی دانش آموزان خراسان رضوی است.

امین یزدی معتقد است اگر می خواهید نشریه پیام حکمت را بشناسید 

باید ابتدا تشکیلات انجمن را بشناسید. زیرا نشریه جزئی از کل است و 

هماهنگ با آن عمل می کند. او سپس راز ماندگاری نشریه پیام حکمت 

را در ارتباط قوی بین دانش آموزان نسل قدیم و جدید بیان می کند 

40اگر نشریه هنوز بعد از 40اگر نشریه هنوز بعد از 40سال به چاپ می رسد به  و ادامه می دهد:«

دلیل ارتباط قوی است که دانش آموزان قدیمی و جدید با هم دارند و 

در کارها یکدیگر را حمایت می کنند.»

او این نشریه را قلم ساز می خواند و می گوید:«دانش آموزان زیادی از 

همین نشریه کارشان را شروع کردند و تجربه به دست آوردند. نشریه 

پیام حکمت در فضای مدرسه برای دانش آموزان تولید محتوا می کرده 

به همین دلیل خواسته و نیاز این گروه همیشه هدفش بوده و هست.»

امین یزدی ادامه می دهد:«مسئولان کمیته فرهنگی در این سال ها 

بر اساس نیاز روز دانش آموزان و همگام با تغییرهای جامعه از نظر 

چاپ و... آن را به روزرسانی کرده اند. به عنوان مثال نوع کاغذ، نوع 

چاپ، صفحه آرایی، قطع نشریه و مطالب در این سال ها تغییر کرده 

است. در برهه ای نشریه روی 

سی دی منتشر می شد در حال . در حال . در حال 

حاضر هم بحث الکرونیکی 

مطرح است در این زمینه هم 

دانش آموزان این دوره پیشگام 

هستند.»

وی بـا اشـاره بـه اینکه آن هـا بـا مشـاوره و همراهـی دانش آموختگان 

کار می کننـد، ادامـه می دهـد:«ایـن نشریه نیـز مانند تمـام نشریات 

دانش آموزی توسط دانش آموزان مدرسه تولید محتوا و چاپ می شود.

شـاید تفاوت ما در این باشـد که کمیته ای تخصصـی از دانش آموزان 

تشـکیل داده و آن هـا تصمیم گیرنـده محتویات نشریه هم هسـتند.

دانش آمـوزان در اینجـا کار مطبوعاتـی می کننـد و خودشـان جـزو 

کادر برنامه ریـزی و طراحی موضوعات هسـتند.»

فکوری توصیح می دهد:«هر چند دو سـالی است که به دلیل بیماری 

کرونـا مـدارس تعطیـل اسـت و فعالیتی در مدرسـه ها نمی شـود، اما 

انجمن اسلامی دانش آموزی مدرسه حکمت همچنان فعالیت های 

خود را ادامه می دهد.»

وی بـا اشـاره بـه ایـن موضـوع کـه گاهـی برخـی دانش آمـوزان را بـا 

برنامه هایـی نظیـر مسـابقه و افزایش نمـره ادبیات جـذب می کنند،

می گویـد:«وقتـی دانش آمـوزان در نشریه نـام خودشـان را به عنوان 

نویسـنده می بیننـد لـذت می برند و این حس خوب سـبب می شـود 

تـا پرتلاش تـر از قبـل فعالیتشـان را ادامـه دهنـد.»

گاهنامه انجمن 

 تغییر می کند و تا امروز هم به همین نام است.

در این سال ها با ارتباطی که دانش آموزان دارند،

 حتی برای 

صفحه آرایی و ویراستاری هم از ارتباطاتی که دارند استفاده می کنند 

 هم یکی دیگر از 

دبیرستان 

حکمت تشکیلات خاص خودش را داشت و با توجه به وجود گروه های 

 این دبیرستان تلاش داشت با چاپ نشریه های 

ن جلد ستا ا د

 حتی برای 

صفحه آرایی و ویراستاری هم از ارتباطاتی که دارند استفاده می کنند 

تصویر شهید حکمت در شماره4۷ نشریه پیام حکمت
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مروریQبرQشکلQگیریQاستخرQبوستانQکوهسنگیQکهQروزیQجزوQمعدودQمکانQهایQتفریحیQمردمQبود

شنا در خاطرات استخر قدیمی مشهد

به دستور 
اسدی 
نایب التولیه 
آستان قدس 
استخری برای شنا 
و تفریح جوانان 
در تابستان 
ساخته شد

منشادی| بســیاری از ما و پــدر و مادرهایمان هنگامی 

که اســم کوهسنگی را می شــنویم اولین چیزی که به 

ذهنــمان می آید خاطرات پرنشــاطمان از شــیرهای 

سنگی و استخر بزرگش است، استخری که در دوران 

کودکی هر کدام از ما خیلی بزرگ تر از ابعاد فعلی اش 

جلوه می کرد. البته این استخر در خاطرات والدینمان 

تنها مکان تفریحی و شناکردن مردم شهر بوده است. 

اگر پــای صحبت آن هایی کــه مویی ســپید کرده اند 

بنشینیم در خاطره هایشان به آب تنی کردن در استخر 

کوهسنگی می رسیم، فضایی که این کاربری را ندارد و 

حالا ورزشکاران صبح ها برای ورزش صبحگاهی دور 

تا دور آن جمع می شوند.

به بهانه فصل تابستان و روی بردن مردم به ورزش شنا 

که یکــی از محبوب ترین سرگرمی ها بــرای کودکان و 

بزرگسالان اســت به تاریخچه اولین استخر مشهد و 

خاطره های قدیمی ها پرداخته ایم.

 QاستخرQدرQسواریQقایقQتاQشناQازQ
حسن کریمی هفتاد بهار از عمرش را پشت سر گذاشته 

و ساکن محله بهشتی است. او استخر کوهسنگی را 

به خوبی در خاطر دارد. روزهای زیادی همراه دوستانش 

برای تفریح به کوهسنگی می آمدند. آن ها هیچ  وقت در 

استخر شنا نکرده اند و تنها از زیبایی آن لذت برده اند و 

در اطراف آن می نشسته اند و اوقات فراغتشان را سپری 

می کرده اند. کریمی برایمان تعریف می کند: «در آن 

سال ها که نوجوان بودم گاهی پرهای جوان برای 

شناکردن به استخر می آمدند و تنی به آب می زدند. 

اگر اشتباه نکنم بین سال  های 40 تا 42 بود که شنیدم 

چند نفر در استخر کوهسنگی غرق شده اند. از آن سال 

به بعد بود که شناکردن در این استخر ممنوع شد.»

از کریمی درباره مجســمه های استخر می پرسیم او 

توضیح می دهد: «فقط از شــیرهای سنگی که روی 

پله ها نصب شــده بــود یادم می آید. بعدها دو شــیر 

سنگی دیگر هم روی پله های ساختمان پشت استخر 

گذاشتند. فواره آب هم نبود و تا جایی که یادم می آید 

اواخر دهه40 آن را نصب کردند.»

مسعود کیوانی که دور استخر نشسته است می گوید: 

«اهل شناکردن بودم اما هیچ وقت در این کوهسنگی 

تن به آب نزدم. شــنیده ام که جوانان دیگر این کار را 

می کردند.»

او تأکید می کند که از دهه50بیشر مردم مشهد برای 

قایق سواری به استخر کوهسنگی می آمدند. گاهی نیز 

جشن هایی در اطراف آن برگزار می شد.

فروغ معصوم شــهروند دیگری اســت که در خیابان 

ســناباد زندگی می کنــد و بارها در زمــان جوانی به 

همراه خانواده اش به کوهسنگی آمده اند. او می گوید: 

«در آن زمان اســتخر بوی نامطبوع کمری می داد. 

ماهی های قرمز بزرگی داخلش بود و هیچ کس برای 

گرفتن آن ها اقدام نمی کــرد.» او ادامه می دهد: «در 

دهه 40و50خانواده ها اینجا قایق سواری می کردند.»

 او درباره مجسمه های دور استخر هم می گوید: «قبل 

از ساخته شدن اینجا،  استخر کوچک تر در کوهسنگی 

وجود داشت و داخلش مجسمه مرد برهنه ای قرار گرفته 

بود که در حال نبرد با یک تمساح بود. دم تمساح دور 

بدن مرد بود. اما درون استخر اصلی مجسمه ای نبود.»

 QصفویهQقدمتQباQاستخری
برخی مورخان قدمت این اســتخر را به دوران شــاه 

عباس صفوی نســبت می دهند. در آن زمان استخر 

بین دو کوه بوده و آب داخل آن از چشمه ای در اطراف 

تأمین می شده است. این چشمه به مرور زمان خشک 

شده است. در برخی دیگر از اسناد نیز اشاره شده که 

احمدشاه قاجار بخشی از تاج گذاری خود را در کنار 

این استخر قدیمی انجام داده است.

در زمـان پهلوی اول و به دسـتور اسـدی نایب التولیه 

آسـتان قـدس با ایجـاد اسـتخر، مکانـی برای شـنا و 

تفریـح جوانـان در تابسـتان فراهـم آمـد. در کتـاب 

«مـزار میرمـراد )نمایی از مشـهد قدیم(» آمده اسـت: 

«کسـانی که می خواسـتند از استخر اسـتفاده کنند، 

لباس هـای خودشـان را در اتاقک هـای چوبـی کـه 

بـه همین منظور درسـت شـده بـود، قـرار می  دادند. 

کف بندی آن طوری بود که در یک زمان هم شناگران 

ماهـر و شـیرجه بازان بی بـاک می توانسـتند وارد 

شـوند و هم نوآموزان، افراد متفرقـه و بچه های هفت، 

هشت سـاله و... .» .

 QطاهرزادهQکریمQاستادQماهرانهQطراحی
این استخر توسط زنده یاد استاد کریم طاهرزاده بهزاد 

طراحی شد؛ از جمله کارهای ماندگار استاد می توان 

به طراحی آرامگاه فردوسی، ساخت بیمارستان امام 

رضا)ع( و ســاختمان هلال احمر هم اشاره کرد. او در 

فضاســازی و معماری حرم رضوی نیز بــه ارائه طرح 

پرداخت و به ظاهر طرح تفصیلی ایجاد فلکه دور حرم 

رضوی از ابتکارات اوست.

طرح استاد طاهرزاده برای استخر کوهسنگی بسیار 

ماهرانه بود زیرا هم ظرفیت فضا را برای تفریح بیشر 

کرد و هم در موضوعی بسیار مهم، یعنی آبیاری بخشی 

از اراضی پایین دست خود که امروزه همگی زیر فضای 

ساخت وساز شهری فرورفته  است، دخالت داشته است. 

به نظر می رسد کار ساخت استخر در اوایل دهه1320به 

پایان رسید و این اســتخر از آب قنات مشهور سناباد 

تغذیه می شد.

تعویضآب،سالییکبار
مجتبی نیک خواه، مدیر بوستان کوهسنگی، درباره این استخر قدیمی 
توضیح می دهد: »استخر 110در 100متر و در چهار قسمت با عمق های 
متغیری از یک و نیم متر تا چهار ونیم متر دارد. در طراحی هایی که در 
سال 1385و 1390مشاوران انجام دادند برای ایمنی بیشتر پیاده رو یی 
به عرض یک و نیم متر و عمق بیست سانتی متر دور تا دور استخر طراحی 
شد تا بدین شکل کمترین خطر را برای شهروندان داشته باشد. به لطف 
پروردگار تاکنون کمترین حادثه را در این اســتخر داشته ایم.روزانه 
عملیات جمع آوری آشغال ها از سطح آب انجام می شود. اما لای روبی و 
تخلیه آب استخر فقط در فصل سرما که درختان بوستان کمترین نیاز را 
به آب دارند انجام می شود. به طور معمول یک هفته تخلیه و لجن کشی 

زمان می برد و این کار در اسفند ماه و قبل سال نو انجام می شد.«

بوینامطبوعازخوداستخرنیست
مدیر بوستان کوهســنگی درباره بوی نامطبوعی که گاهی از استخر 
به مشام می رسید نیز بیان کرد: »آبی که به اســتخر وارد می شود از 
بالای کوه و طی مســافت طولانی به این فضا وارد می شــود، به همین 
دلیل در طول مســیر گل ولای و آشــغال زیادی با آب همراه و داخل 
استخر می شــود. ته نشین شــدن این مواد در طول شش یا هفت ماه 
بوی نامطبوعی ایجاد می کند. شــاید اســتخر به خــودی خود لجن 
 نداشــته باشد اما واردشــدن آشغال و گل ولای ســبب این موضوع

 می شود.«
نیک خواه گفت: » به خاطر دریاچه مصنوعی که در فاز2 وجود دارد در این 
استخر قایق سواری نمی شود و پرنده ای هم وجود ندارد. فقط افرادی که 

برای ورزش می آیند گرد این استخر جمع می شوند.«

8منطقه

مکان نما
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نجمهموسویزاده| با هدف 

معرفی ظرفیت های تشکل های 

مذهبی، فرهنگی، هنری و اجتماعی 

جلســه مشــترکی بیــن اداره  فرهنگی و 

اجتماعی منطقه۸ با فعالان اجتماعی محلات 

این منطقه برگزار شد.

همکاریQبینQتشکلQها 
رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی شهرداری منطقه8 با بیان اینکه 

بســیاری از فعالیت هایی که در محلات مختلف برگزار می شــود از 

ویژگی های خاصی برخوردارند، بیان کرد: در ایام مختلف سال تشکل های 

منطقه با برگزاری ویژه برنامه های متفاوت علاوه بر اینکه توانسته اند نیازهای 

فرهنگی و اجتماعی مردم را تأمین کنند، گرهی نیز از مشکلات اهالی محله باز کرده اند.

مهدی حامدی با اشــاره به اینکه هدف از برگزاری جلسه با فعالان اجتماعی ارتباط و 

همکاری بین تشکل های مذهبی، فرهنگی، اجتماعی منطقه است، ادامه داد:«شهرداری 

در برخی امور مانند مرمت و رنگ آمیزی مساجد، برگزاری بازارچه های فروش برای سرپرستان 

خانوار و یا کارآفرینان و کمک به زندانیان جرائم غیرعمد می تواند با تشکل ها همکاری داشته 

باشــد. در همین راستا این جلسه برگزار می شــود تا علاوه بر معرفی ظرفیت های هر تشکل،

مشکلات و آسیب های محله نیز توسط نمایندگان گفته شود.»او اضافه کرد:«از تمام مؤسسه ها 

و تشکل ها می خواهیم در سامانه سما ثبت نام کنند تا شهرداری بتواند برای برگزاری مراسم و 

ارائه تجهیزاتی مثل سازه برای برپایی ایستگاه صلواتی به این تشکل ها کمک کند.»

یکQروزQدرQهفتهQدرQبوستانQکوهسنگی 
محمدرضا تحیری، نماینده مؤسسه خیریه نیک گسر وصال، با اشاره به اینکه فعالیت های این 

مؤسسه فقط در منطقه8 خلاصه نمی شود، توضیح داد:800خانوار در استان زیرپوشش ما قرار 

دارند و نزدیک به 1۶طرح در عرصه های مختلف مانند مددکاری اجتماعی، آموزش خانواده،

فرهنگی، تهیه بسته معیشتی و... را اجرایی می کنیم.سید محمد جوادکلالی، نماینده مسجد 

حضرت ابوالفضل)ع( در محله بهشتی، نیز با بیان اینکه با همکاری مسجد پنج تن بازارچه ای 

را برای کارآفرینان محله برپا می کنند، گفت:«این بازارچه که با استقبال خوبی همراه شده بود 

مدتی به دلیل شیوع کرونا متوقف شــد. در حال حاضر خواستار اختصاص فضایی از سوی 

شهرداری در بوستان کوهسنگی برای یک روز در هفته و برپایی بازارچه هستیم.»

استعدادیابیQنوجوانان 
مهدی فدوی، نماینده مسجد ارشادالرضا)ع(، نیز از طرح استعدادیابی نوجوانان محله بهشتی 

خبر داد و گفت:«با شــناخت استعدادهای نوجوانان و تشــویق آن ها به پیگیری علایق خود 

می توانیم جامعه پویاتری داشته باشیم در همین راستا علاوه بر برگزاری برنامه های فرهنگی 

باید برنامه های متفاوت دیگری نیز برگزار کرد.»سعیدرزاقی، نماینده مهدیه مشهد، نیز با تأکید 

بر اینکه با همکاری تشکل های مذهبی در ایام مختلف مانند دهه ولایت می توان برنامه هایی 

باانسجام و گســرده تری برگزار کرد، توضیح داد:«مهدیه مشهد این آمادگی را دارد تا پذیرای 

برگزاری برنامه های گروه های مختلف مذهبی، اجتماعی و فرهنگی باشد.»یحیی شیخ زاده،

نماینده مســجد امام سجاد)ع(، نیز با اشاره به اینکه شــهرداری می تواند با استفاده از ظرفیت 

تشــکل ها بانک اطلاعاتی خانواده های کم برخوردار را تهیه کند، گفت:«از ابتدای امســال 

تاکنون 800بسته معیشتی در نقاط کم  برخوردار با کمک آستان قدس توزیع کرده ایم. شهرداری 

می تواند با گرفتن این اسامی از مؤسسات خیریه بانک اطلاعاتی تهیه و همراه آن ها باشد.»

درجلسهمشترکادارهفرهنگیو
اجتماعیباتشکلهایمطرحشد

برپایی بازارچه 
مشترک

نجمهموسویزاده| در نگاه اول ظاهرش شبیه سایر نمایشگاه هاست؛ چند میز و صندلی چیده  

شده و غرفه دارانی  مشغول پاسخگویی هستند اما وقتی نزدیک می شویم و صدای غرفه داران 

یا مادران و دخترانی را که مشغول صحبت هســتند می شنویم، نظرمان عوض می شود. اینجا 

جشنواره «دوباره زندگی» در بوستان ریحانه اســت که ویژه بانوان برپا شده و با برنامه های شاد 

ساعاتی خوش را برای کودکان و نوجوانان رقم زده است.

نقشQخانوادهQدرQپیشگیریQازQاعتیاد 
نزدیک غرفه رادیو جوان ایســتاده، سراپا گوش است. نمایشــنامه را همراه مادرش می بیند 

و می شــنود، زمانی کــه با او هم کلام می شــویم خودش را محدثه رحمانــی معرفی می کند و 

می گوید:«1۹ســال دارم و همراه مادرم بــرای پیاده روی به پارک آمده بــودم که صدای غرفه 

رادیو توجهم را جلب کرد.»

او ادامه می دهد:«گفت  وگوهای جالبی را از بلندگو می شنیدم درباره افرادی که خانواده همراهی 

داشته اند و درست زمانی که می خواستند به سمت استفاده از سیگار یا مواد مخدر بروند نزدیکی 

و صمیمیت با پدر و مادر جلو این کار را گرفته است. درست مثل من که بهرین رفیقم مادرم است.»

محدثه که سال قبل مقاله ای با موضوع سیگار و نوجوانان نوشته در مقابل غرفه ایستاده است تا 

بتواند دانسته هایش را با دیگران درمیان بگذارد و جلوتر می رود تا مجری رادیو هم با او مصاحبه  

کند. او از دیدن جمعیت زیادی که از جشنواره بازدید می کنند خوشحال است و می گوید:«برگزاری 

این برنامه ها بی تأثیر نیست و به خانواده ها آموزش می دهد تا فرزندانشان به دام اعتیاد نیفتند.»

ارائهQمشاورهQبه30QنفرQدرQروز 
زهرا نجفی در غرفه مشــاوره و سلامت حضور دارد و از ارائه مشــاوره به حداقل سی  نفر در روز 

خبر می دهد و می افزاید:«بیشــر سؤالات خانواده ها درباره این موضوع است که با گسرش 

فضای مجازی و مشکلاتی که به دنبال آن به وجود آمده است چطور می توانند نوجوانان خود 

را از خطرات اعتیاد دور نگه دارند.»

او ادامه می دهد:«همچنین برخی خانواده ها می خواهند بستگانشان که مواد مخدر را ترک 

کرده اند به جامعه بازگردانند و از طرفی از بازگشت آن ها به استعمال موادمخدر جلوگیری کنند.»

غرفهQهایQمتنوع،QقوتQجشنواره 
رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی شهرداری منطقه7 هدف جشنواره «دوباره زندگی» را پیشگیری 

و مبارزه با مواد مخدر بیان می کند و ادامه می دهد:«این جشنواره با مشارکت تشکل های 

مردم نهاد، معاونت اجتماعی نیروی انتظامی، دبیرخانه شورای هماهنگی مبارزه با 

مواد مخدر، دانشگاه علوم پزشکی مشهد و... ویژه بانوان در بوستان ریحانه برپا شد.»

عقیل قدرتی می افزاید:«این جشنواره با بیست غرفه متنوع و به مدت پنج روز 

میزبان بانوان بود تا با ارائه برنامه های مختلف درباره آثار سوء استعمال 

مواد مخدر و تأثیر آن بر سلامت افراد و خانواده اطلاع رسانی کند.»

او با اشاره به اینکه نمایش توانمندی های بانوان بهبودیافته یکی 

از غرفه های این جشنواره را دربرمی گرفت توضیح می دهد:

«غرفه هایی با مضمون مشاوره بهداشت و سلامت بانوان،

مشاوره و پیشــگیری از اعتیاد، نمایش عروسکی 

مهارت های زندگی، نقاشی کودکان  و کارگاه 

آموزش همرداری برپا شد.»

جشنوارهایباهدفافزایشمهارتهایزندگی
درپیشگیریازاعتیادبرپاشد

»دوباره زندگی« در 
بوستان ریحانه

7منطقه

8منطقه



88 و 7 منطقــه  محلــه  را  آ شــھر
۱ ۴ ۰ ۱ تیــر   ۱ ۴ | سه شــنبه 
۴ 7 8 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

خر چه آ کو

محلات منطقه ما:
7:   عنصــری، ۱۷شــهریور،کارگران، مقدم، کوشــش، کوی 
پلیس، پروین اعتصامی ،المهدی، ســیدی ، خلج، عســکریه، 
انقــلاب، بهارســتان،  ابــوذر، قائــم (عــج)، زارعیــن، طــرق
8:  ســـــرشور،جنت، امام رضا(ع)،امــام خمینــی(ره)

بهشــــتی و آبشار

مدیر  عامل: سید میثم موسوی مهر
سردبیر: سید سجاد طلوع هاشمی

دبیر شهرآرا محله:  فاطمه خلخالی استاد 
دبیر شهرآرا محله منطقه ۷و۸:  حمیده صفائی

تلفن شهرآرامحله منطقه۷:  ۳۳۴۴۱۱۷۴                                                                                                                           
تلفن شهرآرا محله منطقه۳۱۲۹۱۸۶۳-۴:۸                                                                                 

شماره پیامک:  ۳۰۰۰۷۲۸۹
دفتر منطقه۷:

خیابان پروین اعتصامی۱۸ - پشت ساختمان شهرداری منطقه۷
دفتر منطقه۸:

کوهسنگی ۳۱، پارکینگ بوستان کوهسنگی،چهارسوق هنر(سوق چهارم)
پست الکترونیک:

mahalle۷@shahrara.ir -                    mahalle۸@shahrara.ir
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

shahraranews.ir  :دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از

کوچه کوهسنگی۱۴

سمیرا منشادی|کوهسنگی و معابرش جزو شریان های منطقه ۸ -محله دکتر بهشتی
اصلی رفت وآمدی محسوب می شوند. به همین دلیل 
بیشتر کوچه های کوهســنگی مانند کوهسنگی۱4

با زیرنویس شــهید رضا مطهری نژاد ترافیــک دارند. 
عرض کم معبر و وجود اداره «سازمان تأمین اجتماعی 
(مدیریت درمان)»و بیمارستان ۱۷شهریور ترافیک 

این کوچه را دوبرابر کرده اســت. به همین دلیل جای 
پارک در راسته خیابان کوهســنگی و معابر فرعی اش 
به سختی پیدا می شود. ساختمان بلند سازمان تأمین 
اجتماعی و برج هایی که در این کوچه ســاخته شــده 
اســت در کنار خانه های قدیمی کــه درختانش سر به 

آسمان گذاشته اند به چشم می آید.

گذرگاهبیمهشدگان

بیمارستان ۱۷شهریور 
که از جمله بیمارستان های 
اســت  اجتماعــی  تأمیــن 
هم به عنــوان ظرفیــت و هم 
معضلــی در نبــش کوچــه 
کوهسنگی۱4قرار دارد این 
بیمارستان دارای بخش های 
سرپایی، بخش های بستری 
و خدمات پاراکلینیکی است.

مدیریــت درمــان خراســان رضــوی یــا اداره 
کمیســیون های پزشــکی یکــی از مکان هــای 

پررفت وآمد این کوچه است.

ساختمان مرتفع سازمان تأمین 
اجتماعــی مدیریــت درمان، 
نمای نازیبایی را برای این کوچه 

قدیمی رقم زده است.

یکــی از اتفاق هــای خوبی که 
در این کوچــه رخ داده، حفظ 
درخت هــای قدیمــی اســت. 
شهرداری با نصب شناسنامه 
درخــت یــادآوری کــرده کــه 
درخت در سال۱۳۳0کاشــته 

شده است.


